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23559 Goedkeuring van de op, respectievelijk, 1
februari en 8 maart 1993 te Brussel tot stand
gekomen Europa-overeenkomsten waarbij een
associatie tot stand wordt gebracht tussen de
Europese Gemeenschappen en hun Lidstaten,
enerzijds, en, respectievelijk, Roemenië en de
Republiek Bulgarije, anderzijds, met Bijlagen en
Protocollen

Nr. 5 VERSLAG
Vastgesteld 24februari 1994

De vaste Commissie voor EG-zaken1, belast met het voorbereidend
onderzoek van dit voorstel van wet, heeft de eer van haar bevindingen als
volgt verslag uit te brengen.

Onder het voorbehoud dat de regering de gestelde vragen en gemaakte
opmerking tijdig zal hebben beantwoord, acht de commissie de openbare
beraadslagingen over dit wetsvoorstel genoegzaam voorbereid.

1 Samenstelling:
Leden: Van Dis (SGP), Stemerdink (PvdA),
Castricum (PvdA), Van der Linden (CDA),
ondervoorzitter, Van lersel (CDA), Van
Houwelingen (CDA), Blaauw (VVD), Van Noord
(CDA), Van Vlijmen, (CDA), Leerling (RPF),
Weisglas (VVD), Van Rey (VVD), Brouwer
(GroenLinks), Janmaat (Centrumdemocraten),
Eisma (D66), Van Traa (PvdA), De Hoop
Scheffer (CDA), Melkert (PvdA), Koetje (CDA),
Jurgens (PvdA), voorzitter, Van der Vaart
(PvdA), Lonink (PvdA), Ybema (D66), E. van
Middelkoop (GPV), Quint-Maagdenberg
(PvdA) en Bijleveld-Schouten (CDA).
Plv. leden: Van der Hoeven (CDA), Witteveen–
Hevinga (PvdA), Huys (PvdA), Beinema (CDA),
Frissen (CDA), V. A. M. van der Burg (CDA),
Wiebenga (VVD), M. D. T. M. de Jong (CDA),
Vreugdenhil (CDA), Willems (GroenLinks),
Blauw (VVD), Korthals (VVD), Sipkes (Groen–
Linksl, Te Veldhuis (VVD), Ter Veer (D66),
Ockels (PvdA), Deetman (CDA), Van Nieuwen–
hoven (PvdA), Hillen (CDAI, Kersten (PvdA),
Van Zijl (PvdA), Apostolou (PvdA), Tommel
(D66), Schettema-de Nie (D66), Kalsbeek–
Jasperse (PvdA) en Huibers (CDA).

I. ALGEMEEN

De leden van de CDA-fractie namen met belangstelling kennis van het
onderhavige wetsvoorstel.

Sinds de val van de Berlijnse Muur hebben de leden van de CDA-fractie
steeds benadrukt welk een hoge prioriteit de betrekkingen met de, tot
voor kort onder het communistische juk levende landen van Midden– en
Oost-Europa, hebben. Dit streven komt voort uit een poging om de
principes van internationale veiligheid, solidariteit, rechtvaardigheid en
milieubeheer in de praktijk te verwezenlijken. Het belang van het slagen
van deze missie kan niet genoeg benadrukt worden. De dramatische
situatie in het voormalige Joegoslavië is het voorbeeld van de ongebrei–
delde chaos die alle betrokkenen te wachten kan staan als Midden– en
Oost-Europa niet stabiel verankerd wordt in het Westen opdat uiteindelijk
een werkelijk Verenigd Europa tot stand komt.

De leden van de CDA-fractie zijn van mening dat de landen van Midden–
en Oost-Europa het recht hebben om de donkere tijden van weleer
voorgoed te boven te komen, en zijn er zich van bewust dat dit verplich–
tingen metzich mee brengt.

Zoals al bij de behandeling van eerdere Europa overeenkomsten werd
gesteld, is het om meerdere redenen van groot belang de hulpverlening
aan Midden– en Oost-Europa niet grotendeels aan bilaterale inspanningen
van de Bondsrepubliek Duitsland te laten. «Going Dutch» is niet de beste
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raadgever in dit soort strategische kwesties. Goedkoop op de korte
termijn zal duurkoop op de langere termijn blijken te zijn.

Met het bovenstaande in gedachten, namen de leden van de
CDA-fractie er nota van dat de formule van het «Europa-akkoord»,
waarvan er reeds een viertal zijn afgesloten (Hongarije, Polen, Tsjechië en
Slowakije) ten principale aantrekkelijk is, daar het een gezamenlijke door
de EU lidstaten onderschreven akkoord betreft welke een evenwichtig en
gefaseerd toegroeien naar een toekomstig lidmaatschap van de Europese
Unie ten doel heeft.

Immers, de Europese Raad van Kopenhagen van 21 en 22 juni 1993
heeft in haar conclusies duidelijk gesteld dat «the associated countries
(daaronder inbegepen ook de landen waarmee toekomstige Europa–
akkoorden worden afgesloten) in Central and Eastern Europe that so
desire shall become members of the European Union. Accession will take
place as soon as an associated country is able to assume the obligations
of membership by satisfying the economic and political conditions
required.»

Dat is op dit moment nog niet mogelijk om diverse redenen, die
overigens niet alleen aan de zijde van de Midden– en Oost-Europese
landen liggen. Zo moeten de huidige 12 (en wellicht binnenkort 16)
lidstaten het eens worden over een grondige herziening van de institu–
tionele bepalingen, daar de EU anders haar besluitvaardigheid volledig
dreigt te gaan verliezen.

Eén van de beoogde doelstellingen van de Europa-akkoorden is het
scheppen van een klimaat van vertrouwen en stabiliteit om zo een
bijdrage te leveren aan de politieke en economische hervormingen in deze
landen.

De onderhavige akkoorden hebben voornamelijk betrekking op de
economische component. Toch wordt sinds de sluiting van de Europa–
akkoorden met Tsjechië en Slowakije ook een mensenrechtenclausule in
de Europa-akkoorden opgenomen. De leden van de CDA-fractie zouden
graag van de regering het verband willen vernemen tussen de diverse
door Roemenië en Bulgarije onderschreven verdragen en declaraties
inzake de bescherming van de rechten van de mens onder meer door
lidmaatschap van de Raad van Europa en het onder auspiciën daarvan tot
stand gekomen EVRM en de bepalingen van het nog in onderhandeling
zijnde Europese Stabiliteitspact (plan Balladur).

Ligt het in de lijn van de verwachtingen dat er in de nabije toekomst
naast het op de NAVO Top te Brussel (januari 1993) aangenomen concept
«Partnership for Peace» een «Partnership for Development» zal komen,
zoals recentelijk voorgesteld door de Poolse minister-president Pawlak. De
leden van de CDA-fracte vroegen het oordeel van de regering over de
waarschijnlijkheid en wenselijkheid daarvan.

Op 4 februari jl. ondertekenden de Visegrad landen een verklaring
omtrent een onderlinge vrijhandelszone (Central European Free Trade
Agreement). De leden van de CDA-fractie vroegen of de EG er niet
verstandig aan doet dergelijke samenwerking verder aan te moedigen en
uit te breiden naar de overige landen waarmee Europa-akkoorden zijn
gesloten, als tussenfase naar samenwerking naar een lidmaatschap van
de meer leden tellende en bovendien gedeeltelijk supranationale EG.

Inhoudelijk gaan de akkoorden met Roemenië en Bulgarije niet zo ver
als in eerste instantie gewenst door de betrokken landen alsmede door de
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Europese Commissie, wiens onderhandelingsmandaat door de Raad van
Ministers werd ingeperkt. Wat is de reden van die inperking geweest?

De concessies die aan Bulgarije en Roemenië zijn verleend gaan
bovendien minder ver dan die in de Europa-akkoorden met de Visegrad–
landen. Ook de regering constateert dat laatste in de memorie van
toelichting. Is dat het gevolg van de nog achterblijvende mensenrechten
situatie in Roemenie en Bulgarije of is de oorzaak gelegen in protectionis–
tische tendensen van enkele of meerdere EU lidstaten?

De ratificatie van deze verdragen is een geval apart. Het moet voor deze
landen bijzonder frustrerend zijn te vernemen dat de EU lidstaten constant
met de mond de principes van trade boven aid benadrukken als anderzijds
getreuzeld wordt met het ratificeren van de Europa akkoorden. Het had de
Algemene Raad enkele maanden gekost om overeenstemming te bereiken
over de vrijwaringsclausules. Haastige spoed mag in het algemeen af te
raden zijn, zeker in het onderliggende geval was het betreurenswaardig
dat er geen haast betracht was.

Nu is het wachten wat de implementatie van de akkoorden zal gaan
opleveren. Evenals in de Europa-akkoorden met de Visegrad-landen staat
het beginsel van de asymmetrische markttoegang centraal (de EG stelt
haar grenzen sneller op dan de associatiepartners). Wat is nu echter het
beeld?

Eurostat, het statistisch bureau van de EG, constateerde onlangs dat de
EU lidstaten in het eerste kwartaal van 1993 hun handelsoverschot met de
landen van Midden en Oost-Europa meer dan vertienvoudigden (van 216
miljoen gulden tot 2.6 miljard gulden). Hier kan inderdaad gesproken
worden van asymmetrie, maar dan wel de verkeerde kant op! Vandaar dat
de CDA-fractie het betreurt dat de Europese Unie niet in staat is gebleken
meer solidariteit te tonen met Roemenië en Bulgarije. In de memorie van
toelichting stelt de regering dat het moeilijk te zeggen valt welke gevolgen
dit akkoord zal hebben voor de Nederlandse handelsbalans. Dat moge zo
zijn; de leden van de CDA-fractie zouden het erg op prijs stellen als in
ieder geval een indicatie in deze zou kunnen worden gegeven.

Dit valt i.c. des te meer te betreuren daar onder meer Bulgarije, naast
haar uit het Sovjet-tijdperk voortkomende economische transitie–
problemen, nu bovendien wordt geconfronteerd met een extern
probleem: de economische kosten van de crisis in het voormalig
Joegoslavië. Is de EU nog van zins om, naar analogie van de compensatie
aan onder andere Egypte, Jordanië en Turkije ten tijde van de Golfoorlog,
nu een helpende financiële hand toe te steken? Indien niet het geval, is de
Nederlandse regering van plan dit punt in Europees verband aan de orde
te stellen?

De aan het woord zijnde leden van de PvdA hadden met belangstelling
kennis genomen van de onderhandelingen over de Europese associatie–
overeenkomsten met Bulgarije en Roemenië. Zij wensten dit wetsvoorstel
in ieder geval in deze regeerperiode te behandelen en wilden hieraan een
positieve bijdrage leveren. Deze leden spraken de hoop uit dat deze
akkoorden een bijdrage zullen leveren aan de politieke en economische
hervormingen in de betrokken landen. Ook kunnen deze akkoorden een
stabiliserende factor zijn in het Balkangebied. Naleving van de democra–
tische beginselen en de mensenrechten overeenkomstig de Slotakte van
Helsinki en het Handvest van Parijs vormt een essentieel onderdeel van de
associatie-overeenkomsten. Dit betekent dat de regeringen van beide
landen waarborgen afgeven ten aanzien van voortzetting van politieke en
economische hervormingen, evenals ten aanzien van de naleving van de
mensenrechten en de rechten van minderheden. Als een belangrijk
instrument zagen deze leden de mogelijkheid tot directe opschorting van
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de akkoorden indien er sprake is van schendingen van de democratische
beginselen of de mensenrechten.

De leden van de PvdA-fractie betreurden het dat bij de totstandkoming
van de onderhavige associatie-overeenkomsten parallellie met de
akkoorden van de Visegrad-landen niet haalbaar is gebleken. Deze leden
vonden het jammer dat een meer specifieke vrijwaringsclausule voor
EGKS-produkten nodig is en ook restrictievere bepalingen ten aanzien van
landbouwprodukten. Zij waren met de regering van oordeel dat dit ten
koste gaat van de economische ontwikkeling in beide landen. Eveneens
kan dit negatieve gevolgen hebben voor de verdere democratische
ontwikkelingen aldaar. Het valt te betreuren dat de Europese Unie zo
weinig ruimhartig invulling heeft gegeven aan hetstreven naar vrijhandel.

Het lid van de RPF-fractie had met belangstelling kennisgenomen van
het onderhavige wetsvoorstel, waarin goedkeuring wordt gevraagd van
de Europa-overeenkomsten tussen de Europese Unie en de Oosteuropese
landen Roemenië en Bulgarije. Hij had begrepen dat anders dan bij de
met de Visegrad-landen gesloten Europa-akkoorden in deze akkoorden
wordt bepaald dat eerbiediging van de democratische beginselen en de
rnensenrechten alsmede de beginselen van de markteconomie de
grondslag vormen van het binnen– en buitenlands beleid van de deelne–
mende partijen. Dit lid had waardering voor dit uitgangspunt, temeer
omdat de Europese Raad de vorderingen van elk geassocieerd land bij het
vervullen van de voorwaarden van nabij blijven volgen en passende
conclusies zal trekken. Positief vond hij in de akkoorden met zowel
Roemenië als met Bulgarije de mogelijkheid aanwezig is tot opschorting
van het Europa-akkoord in geval van ernstige mensenrechten–
schendingen. Dit lid nodigde de regering uit haar oordeel te geven over
de handhaving van de mensenrechten in Roemenië en Bulgarije. In dit
verband vroeg hij met name het oordeel over de bescherming van
minderheden in Roemenië en de handhaving van de vrijheid van
godsdienst in zowel Roemenië als Bulgarije. In hoeverre krijgt de
Hongaarse minderheid in Roemenië van zowel de regering in Boekarest
als van lokale autoriteiten (burgemeesters en gemeenteraden) voldoende
culturele vrijheid? Mogen deze Hongaren onbelemmerd hun eigen taal
spreken, krijgen zij daarin onderwijs op scholen? Zo nee, is dat dan niet in
strijd met de beginselen zoals die zijn vastgelegd in de Slotakte van
Helsinki? Voorts vroeg het lid van de RPF-fractie de regering om een
inschatting van de politieke stabiliteit in Roemenië nu stakingen zijn
aangekondigd door vakbonden. Kan worden bevestigd dat de minder–
heidsregering in Roemenië toenadering zoekt tot de nationalistische
partijen en de communistische partij in het parlement om zo een
voldoende machtsbasis in het parlement te verkrijgen? Zo ja, is dit een
gevaarlijke ontwikkeling voor het economische en politieke hervormings–
proces?

Ten aanzien van Bulgarije merkte dit lid op dat hij grote zorgen had over
de handhaving van de vrijheid van godsdienst. Het nader antwoord van
de Minister van Buitenlandse Zaken terzake (23 400 V nr. 47) had hem
teleurgesteld. Volgens de minister zou van een beleid van de Bulgaarse
overheid inhoudende dat het uitoefenen van erediensten door bepaalde
christelijke groeperingen doelbewust wordt belemmerd, niets zijn
gebleken. Het lid van de RPF-fractie verwees echter naar persberichten
(onder meer het Reformatorisch Dagblad van 6 januari jl.) waarin wordt
aangegeven dat er sprake zou zijn van geheime richtlijnen van de centrale
overheid aan de plaatselijke autoriteiten, opdat stelselmatig door het
gehele land plaatselijke overheden christelijke gemeenten het huren of
bouwen van kerkgebouwen belemmeren. Ook zouden de Bulgaarse
protestanten tijdens de Kerst geen uitzendtijd hebben gehad via de media.
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ondanks aanvragen hiervoor. Hij vroeg om een reactie. Het lid, hier aan
het woord, informeerde ook naar de stand van zaken met betrekking tot
de behandeling van de nieuwe godsdienstwet in het Bulgaarse parlement.
In hoeverre is het juist dat dit wetsvoorstel van de Bulgaarse-Orthodoxe
Kerk een staatsgodsdienst wil maken? In hoeverre blijft evangelisatie door
christelijke groepen onder dit wetsvoorstel nog mogelijk?

II. ARTIKELSGEWIJZE TOELICHTING

De preambule

De aan het woord zijnde leden van de PvdA waren het met de regering
eens dat de Europa-akkoorden, aangevuld met de tijdens de Top van
Kopenhagen genomen besluiten, geschikte instrumenten zijn om de
Midden– en Oost-Europese landen een inhoudsvolle band te geven met de
Unie. Concrete indicaties overtermijnen van mogelijke toetreding zijn niet
zinvol, gezien de politieke en economische ontwikkelingen in deze landen.
Ook het vermogen van de Unie om nieuwe leden op te nemen is punt van
discussie binnen de Unie. Dit laatste mag echter geen excuus zijn tot het
verminderen van de beleidsinspanning om tot grotere harmonsisatie te
komen. Juist met het oog hierop zijn de restrictieve maatregelen met
betrekking tot de markttoegang te betreuren. Ook deze leden verzochten
de regering alles in het werk te stellen om alsnog tot versnelde afbouw te
komen.

TITEL I. POLITIEKE DIALOOG

Artikelen 2 tot en met 5

Deze artikelen voorzien in een politieke dialoog tussen partijen, en
verschillen vrijwel niet met die in de reeds eerder gesloten Europa–
akkoorden, zo spraken de leden van de CDA-fractie. In de memorie van
toelichting wordt onderstreept dat het met name nu de EU een eigen
politieke identiteit probeert te ontwikkelen van groot belang is dat de
geassocieerde landen ook politiek gezien zo nauw mogelijk bij
West-Europa worden betrokken. Hoe nu beoordeelt de regering in dit
verband de oproep van Bondskanselier Kohl om vooruitlopend op een
volwaardig lidmaatschap de regeringsleiders van de Visegrad-landen uit
te nodigen bij de Europese Raad en de parlementariërs uit deze landen
waarnemersstatus te geven in het Europees Parlement? Gelieve in het
antwoord tevens Roemenië en Bulgarije te betrekken.

Is de regering niet van mening dat een inhoudsvolle politieke dialoog
zeer bemoeilijkt wordt, mocht de operationalisering van deze akkoorden
een asymmetrie te zien geven. Gaarne een nadere beschouwing van de
regering over de samenhang tussen politieke en economische integratie.

De PvdA-leden wensten een nadere uiteenzetting over de wijze waarop
de Gemeenschap Roemenië en Bulgarije wil begeleiden in hun
democratiseringsproces.

T1TEL II. ALGEMENE BEGINSELEN

Artikelen 6 en 7

Artikel 6 stipuleert als algemeen beginsel de eerbiediging van de
democratische beginselen en mensenrechten als vastgelegd in de
Slotakte van Helsinki en het Handvest van Parijs voor een nieuw Europa,
en de beginselen van de markteconomie. De CDA-fractie juicht deze
bepaling toe, en vraagt of een dergelijke bepaling niet alsnog in de
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Europa-akkoorden met Hongarije en Polen kan worden opgenomen.
Artikel 119 (2) voor Roemenië (artikel 118 voor Bulgarije) maakt het
mogelijk de Europa-akkoorden (gedeeltelijk) op te schorten in het geval
van ernstige mensenrechtenschending (de memorie van toelichting
spreekt op blz. 5 abusievelijk van «ernstige mensenrechtbescherming»).
Welke instantie stelt vast of sprake is van een ernstige mensenrechten–
schending?

De leden van de PvdA vernamen instemmend dat in de Europa–
akkoorden een clausule is opgenomen die het mogelijk maakt passende
maatregelen, waaronder opschorting van de verdragen, te nemen in geval
een gedragsverplichting niet is nagekomen. Deze leden benadrukten
echter het belang van de politieke dialoog als eerste middel om tot een
oplossing te komen.

T1TEL III. VRIJ VERKEER VAN GOEDEREN

Artikelen 8 tot en met 37

Bij de bespreking van Titel III wordt in de memorie van toelichting
opgemerkt dat de Europese Commissie een studie wijdt aan de
mogelijkheid van cumulatie van oorsprongsregels voor produkten van
oorsprong uit de geassocieerde landen van Midden– en Oost-Europa en
de EFTA landen, aldus de leden van de CDA-fractie. Welke is de gedachte
achter het streven te komen tot cumulatie van oorsprongregels?

In het algemeen zit bij internationale verdragen het venijn in de staart,
en dan met name in de Protocollen. Ook dit verdrag is daarop geen
uitzondering.

Protocol 1

De memorie van toelichting spreekt in verband met de restrictieve
regeling in de zin van Vo. 636/82 over «een door Roemenië en Bulgarije
zelf geaccepteerde bepaling», zo spraken de leden van de CDA-fractie.

Wat is naar het oordeel van de Nederlandse regering de reden dat deze
2 landen met een dergelijke regeling instemden?

De leden van de PvdA-fractie wilden nader geïnformeerd worden over
de ontwikkelingen in hettextieldossier. Het aantal kwantitatieve beper–
kingen wordt in eerste instantie met een kwart verminderd. Dit is niet
meer dan een eerste stap in de goede richting. Deze leden drongen er bij
de regering op aan alles in het werk te stellen om tot een versnelde
afbraak van beperkingen te komen.

Protocol2

Dit protocol inzake EGKS produkten bevat een meer specifieke
vrijwaringsclausule dan in de Europa-akkoorden met de Visegrad-landen,
zo spraken de leden van de CDA-fractie.

De leden van de PvdA wilden weten onder welke voorwaarden
Roemenië en Bulgarije kunnen afwijken van de EGKS-steuncode.

Artikel 15

De leden van de PvdA onderschreven het asymmetrie-beginsel dat ten
grondslag ligt aan de Europa-akkoorden. Wel spraken zij hun zorg uit over
de feitelijke werking van dit beginsel. In een periode van recessie komt de
bereidheid tot het openhouden van de interne markt zwaar onder druk te
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staan. Deze leden stelden met nadruk dat er nog steeds sprake is van een
handelsoverschot voor de Unie.

BIJLAGE III

Deze bijlage ziet op de wederinstelling van invoerrechten. Met vreugde
spraken de leden van de CDA-fractie over het regeringsstandpunt, doch
vroegen zij of de overige EU lidstaten zich naar verwachting eveneens
terughoudend zullen opstellen.

Hoofdstuk II (Landbouw)

Deze bepalingen zijn restrictiever dan die in de voorgaande Europa–
overeenkomst, zo spraken de leden van de CDA-fractie. Dit is problema–
tisch voor Bulgarije, waar de export van landbouwprodukten 25% van het
exportpakket uitmaakt.

In de memorie van toelichting wordt gesteld dat EG en Roemenië in de
Associatieraad overleg plegen over strategie/praktische modaliteiten voor
harmonisatie van hun respectievelijk landbouwbeleid. In het akkoord met
Bulgarije ontbreekt deze paragraaf. Wat was hiervoor de reden?

De aan het woord zijnde leden van de PvdA spraken ook hun zorg uit
over de nog restrictievere bepalingen voor landbouwprodukten dan die in
de eerdere Europa-akkoorden met de Visegrad-landen. Het is dan ook niet
ten onrechte dat Roemenië aandringt op verhoging van die contingenten
die voor dit land van belang zijn. Deze leden verzochten de regering de
Nederlandse invloed aan te wenden om tot een succesvol overleg in de
Associatieraad te komen.

Deze leden wensten een uiteenzetting van de gevolgen van de
Gatt-overeenkomst op deze associatie-overeenkomsten met betrekking tot
de landbouwprodukten.

Voorts wilden deze leden geïnformeerd worden over de in artikel 37,
protocol 5, genoemde uitzonderingen op vrij verkeer van goederen op
grond van de EG-toetredingsakten van Spanje en Portugal.

Hoofdstuk III (Visserij)

Het lid van de RPF-fractie vroeg naar de stand van zaken met betrekking
tot het Visserijverdrag met Roemenië.

Hoofdstuk IV (Gemeenschappelijke bepalingen)

Artikel 29 stipuleert dat Roemenië en Bulgarije tijdelijk buitengewone
maatregelen kunnen treffen door middel van verhoging van douane–
rechten ter bescherming van jonge industrieën of sectoren waar herstruc–
turering plaatsvindt, met name als dat ernstige sociale gevolgen met zich
meebrengt, aldus de leden van de CDA-fractie. Hoe nu is in de praktijk de
ervaring van deze bepaling in het geval van de Europa-akkoorden met de
Visegrad landen?

De leden van de PvdA wilden weten hoe oneigenlijk gebruik van de
anti-dumpingprocedure en van de algemene vrijwaringsclausule te
voorkomen zijn?
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TITEL IV (VERKEER VAN WERKNEMERS, DE VESTIGING, HET
VERRICHTEN VAN DIENSTEN)

Bulgarije heeft de buitenlandse eigendommen van banken en verzeke–
ringsmaatschappijen uitgesloten, zo spraken de leden van de CDA-fractie.
Is de regering van oordeel dat dit strookt met de geest van het Europa–
akkoord? Waarop baseert de regering haar oordeel dat dit verbod slechts
tijdelijk is?

In artikel 51 wordt een zekere mate van vrijwaring tijdens de eerste fase
van de overgangsperiode toegestaan. Wie bepaalt of er «gewichtige
economische of sociale belangen» op het spel staan?

De PvdA-leden vroegen of lid 1 inhoudt dat vestiging van buitenlandse
bedrijven toegestaan wordt, naast het aangaan van joint-ventures.

TITEL V (BETALIIMG, KAPITAAL, CONCURRENTIE EN ANDERE
ECONOMISCHE BEPALINGEN, ONDERLINGE AANPASSING VAN
WETTEN)

Hoofdstuk III Harmonisatie van wetgeving

Artikelen 69 tot en met 71

De aan het woord zijnde leden van de PvdA waren het eens met het in
deze artikelen vastgelegde streven naar harmonisatie van wetgeving. Zij
wilden geïnformeerd worden over de wijze waarop de opleiding van
kaderpersoneel op het gebied van de communautaire wetgeving en de
technische assistentie bij de harmonisatie van wetgeving ingevuld gaan
worden.

TITEL VI (ECONOMISCHE SAMENWERKING)

Wanneer is het GATT-lidmaatschap voor Bulgarije voorzien, zo vroegen
de leden van de CDA-fractie?

De leden van de PvdA-fractie wilden eveneens geïnformeerd worden
over de stand van zaken ten aanzien van het voorbereidingsproces ter
verbetering van de infrastructuur in Midden– en Oost-Europa via het
PHARE-programma. Zijn er al gegevens beschikbaar over de realisatie–
mogelijkheden van deze infrastructuurprojecten? Is naast de EIB ook de
EBRD betrokken bij deze investeringsprojecten en zo ja in welke mate?

Het lid van de RPF-fractie had voorts begrepen dat op aandringen van
Griekenland door de Gemeenschap met betrekking tot Bulgarije bepaald
dat in bepaalde grensgebieden geen onroerend goed mag worden
aangekocht. Waarom is hiermee ingestemd? Welke motieven lagen aan
dit Griekse verzoek ten grondslag? Om welke gebieden gaat het met
name?

TITEL IX (INSTITUTIONELE, ALGEMENE EN SLOTBEPALINGEN)

Artikel 119(artikel 118 Bulgarije)

Op dit artikel werd hierboven reeds ingegaan in verband met
mensenrechtenschendingen, aldus de leden van de CDA-fractie. Het laat
«passende maatregelen» toe voor de ene partij bij niet-nakoming van
wezenlijke verplichtingen door de andere partij. Aan welke andere
gevallen nevens ernstige mensenrechtenschending wordt hierbij gedacht?
Vindt opschorting exclusief in multilateraal kader plaats (EG) of ook in
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bilateraal kader. Bestaat niet het gevaar van oneigenlijk gebruik van deze
bepaling?

Artikel 120 (artikel 119 Bulgarije)

Dit artikel bepaalt dat geen afbreuk wordt gedaan aan gunstiger
bepalingen in reeds bestaande verdragen tussen één of meer lidstaten
enerzijds en één van de associatiepartners anderzijds. Hoe is de stand van
zaken inzake de investeringsbescherming in onderhavige Europa–
akkoorden en de investeringsbeschermingsbijeenkomsten (IBO's) die
Nederland in bilateraal kader zowel met Roemenië als Bulgarije heeft
afgesloten?

Ten aanzien van de institutionele bepalingen informeerde het lid van de
RPF-fractie naar de relatie tussen de Associatieraad en het Associatie–
comité. Wie heeft heeft welke bevoegheden? Hoeveel leden zal het
Parlementair Comité tellen? Nemen ook Nederlandse EP-leden zitting in
dit Comité? Zo ja, hoeveel? Waarom is in het akkoord met Bulgarije de
mogelijkheid opgengelaten van de oprichting van speciale comité's? Is
reeds een beslissing genomen een adviesorgaan op te richten, die zal
bestaan uit leden van het Economisch en Sociaal Comité van de Gemeen–
schap en die uit Bulgarije en Roemenië?

De voorzitter van de commissie,
Jurgens

De griffier van de commissie,
Teunissen
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